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نسرین هزاره مقدم- روزنامه نگار

ســرویس سیاسی - رئیس سابق کمیسیون 
امور داخلی کشــور و شوراها در مجلس شورای 
اسلامی، تاکید کرد: رئیس جمهور نشان داده که از 
ته دل و با خلوص نیت به دنبال تحقق شعار وفاق 
ملی اســت و لازم اســت افرادی که در این مسیر 
قرار گرفته اند رئیس جمهور را در تحقق این هدف 

یاری رسانند.
محمدجواد کولیوند با اشــاره به میزان تحقق 
شــعار وفــاق ملــی در فعالیت ســه ماهه دولت 
چهاردهم، بیان کرد: یکی از ارکان موفقیت دولت 
این است که بتواند افکار مختلف در جامعه، احزاب 
و گروه های سیاســی را با خود همــراه کند. اگر 
رئیس جمهور بتواند این کار را انجام دهد، در مسیر 
رســیدن به اهدافی که تعریف کرده، موفق خواهد 
شــد. در شکل گیری این وفاق باید نگاه همه جانبه 

به یک هدف وجود داشته باشد که امروز این هدف 
موفقیت جمهوری اسلامی ایران است.

وی اظهار کرد: برای رسیدن به قله های بزرگی 
که نظام جمهوری اسلامی پیش رو دارد، ایجاد این 
وفاق حائز اهمیت است. حرکت دولت مانند بازی 

یک تیم است. 
در یک تیم هر کسی وظیفه ای را انجام می دهد 
اما گل را یک نفر می زند. قرار نیســت 11 بازیکن 
گل بزنند. اگر 11 بازیکن وظیفه خود را به درستی 
انجــام دهند و کار را درســت پیش ببرند به هدف 
خواهند رســید. ارکان مختلف نظام نیز باید به یک 
هدف توجه داشــته باشند و آن هدف نیز موفقیت 

نظام جمهوری اسلامی ایران است.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: رئیس جمهور برای اینکه این گام را بردارد، بر 

روی وفاق ملی تمرکز کرد. خیلی ها معتقد هستند 
که وفاق ملی یک جاده دوطرفه است. قرار نیست که 
فقط رئیس جمهور به این هدف توجه داشته باشد اما 
مابقی دوستان به وفاق ملی اعتقادی نداشته باشند. 
در این صورت وفاق ملی که پرچم آن توسط رئیس 

جمهور برافراشته شده، دیرتر محقق خواهد شد.
وی در ادامــه تاکیــد کــرد: از نــگاه بنــده 
رئیس جمهور امروز واقعیت را دنبال کرده و واقعا 
به دنبال ایجاد این وفاق ملی است. شرط تحقق این 
هدف  این است که سایر افراد که در این فضا قرار 
گرفته اند دست خود را در دست ایشان بگذارند و 
بــرای تحق این هدف بجنگند و با انگیزه کار کنند. 
بنده احســاس می کنم رئیس جمهور از ته دل و با 
نیت خالص به دنبال تحقق وفاق ملی هســتند و از 

نگاه بنده در این مسیر موفق خواهند شد.

ســرویس سیاسی -رئیس جمهور با تأکید بر 
ضــرورت اجرا و تکمیل هر چه ســریع تر توافقات 
صورت گرفته در سفرهای خارجی، همه دستگاه های 

ذی ربط را مکلف به پیگیری شبانه روزی آنها کرد.
مسعود پزشــکیان در سومین جلسه از سلسله 
جلسات پیگیری مصوبات سفرهای خارجی دولت 
گفــت: باید در گام نخســت وظایــف خودمان را 
بشناسیم، مســیر را شناسایی کرده و بدانیم که با چه 
نقشــه راهی می خواهیــم  رو به جلو حرکت کنیم تا 
بتوانیم برای طرف های خارجی اعتمادسازی کرده و 
پروژه هایی را که در سفرهای گذشته مورد توافق هر 

دو کشور قرار گرفته است،  رو جلو ببریم.
رئیس جمهور با اشــاره به اینکــه اولویت ما، 
تأمین منافع عمومی آحاد جامعه است، گفت: دولت 
در برنامه ریزی های خود برای ســرمایه گذاری های 
مشــترک خارجی نیز، ابتــدا باید منافع عمومی همه 
مردم را در نظــر بگیرد. تمرکز ما بر روی پروژه های 

استراتژیک است که می تواند خیر عمومی برای همه 
مردم را در پی داشته باشد؛ این موضوع اولویت اصلی 
دولت چهاردهم اســت. پزشــکیان با انتقاد از فقدان 
چشم انداز برای سرمایه گذاری و یا واردات نیازهای 
اصلی به کشــور و نداشتن ثبات در تصمیم گیری ها، 
اظهار داشت: تمام ظرفیت خود را باید به کار بگیریم 
تا بتوانیم همکاری  و ســرمایه گذاری های مشترک با 
کشــورهای خارجی را به مواردی نظیر کریدورهای 
ارتباطی، زیرســاخت های صنعتی، حــوزه  انرژی 
مثــل صنعت نفت و گاز و اقتصاد دریامحور همانند 
توسعه اسکله های تجاری معطوف کنیم و از واردات 
کالاهایی که فقط منافع اندک شماری از مردم را تأمین 

می کند، پرهیز کنیم.
رئیس جمهور تصریــح کرد: همه تلاش ما در 
مجموعه دولــت باید در دو اولویت بهره مندی همه 
مردم از ثمره سرمایه گذاری های خارجی و همچنین 
آســیب ندیدن آن ها به واسطه این توافقات خلاصه 

گردد. اگر بنا باشــد عده کمی از این مواهب بهره مند 
و اکثریت مردم دچار ضرر شــوند، دولت این پروژه 
را نخواهــد نپذیرفت. از همه دســتگاه های ذی ربط 
می خواهم که به صورت شبانه روزی این موضوعات 

را دنبال کنند تا به نتیجه مطلوب برسیم.
پزشــکیان تأکیــد کرد کــه باید نتایــج این 
ســرمایه گذاری ها و انجــام پروژه های مشــترک با 
دولت های خارجی در تأمین معیشت مردم ملموس 
باشد. در ابتدای این جلسه معاون سیاسی دفتر رئیس 
جمهور گزارشــی از دو جلســه گذشته ارائه و روند 
برگزای جلسه را تشریح کرد. همچنین احمدیان دبیر 
شورای عالی امنیت ملی، همتی وزیر امور اقتصادی و 
دارایی، فرزین رئیس کل بانک مرکزی، مجید انصاری 
معاون حقوقی و پورمحمدی رئیس ســازمان برنامه 
و بودجه نیز در این جلســه، گزارش ها، پیشنهادات 
و راه حل  هــای خود در خصوص تدابیر دولت برای 

تأمین مالی پروژه های سرمایه گذاری را ارائه کردند.

کولیوند رئیس سابق کمیسیون امور داخلی کشور در مجلس:

رئیس جمهور با نیت خالص به دنبال تحقق »وفاق ملی« است

در سومین جلسه پیگیری وضعیت توافقات خارجی دولت مطرح شد؛

الزام رئیس جمهور به پیگیری هر چه سریع تر اجرا و تکمیل 
توافقات خارجی از سوی دستگاه های مسئول

سیاسی

FATF چیزی نیست که بگوییم وزارت نفت لازم دارد، وزارت کشور لازم ندارد. این چتر پوششی کلی است که همه را باید در بر بگیرد. 
حساب و کتاب همه باید روشن باشد. در غیر این صورت باید این گمان را پذیرفت که بخش خصوصی و یا دولتی و یا حاکمیت، 

دستش در جیب مردم است.

سرویس سیاسی - سخنگوی 
دولــت در واکنش به موضوع فراهم 
نشــدن امکان ثبت نام برای پذیرفته 
شدگان دوره های روزانه کارشناسی 
ارشد و دکتری سال گذشته، گفت: 
طبــق اظهارنظر واضــح معاونت 
حقوقی ریاســت جمهوری، قانون 
عطف به ماسبق نمی شود و این افراد 
حق دارند امسال ثبت نام کنند و این 

مشکل به زودی حل می شود.
»فاطمه مهاجرانی« با اشــاره به 
موضوع فراهم نشدن امکان ثبت نام 
برای داوطلبان کنکور کارشناســی ارشــد و دکتری که سال گذشته در دوره های 
روزانه قبول شده  بودند، تصریح کرد: طبق اظهارنظر واضح معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری، قانون عطف به ماســبق نمی شود و براساس قانون این افراد حق دارند 
امسال ثبت نام کنند. سخنگوی دولت در پاسخ به این سوال که پرتال ثبت نام سازمان 
سنجش اجازه ثبت نام به این افراد را نداده و عملا از فرآیند ثبت نام حذف شده اند، 
گفت: حق این عزیزان برای ثبت نام محفوظ اســت. وی همچنین در پاسخ به این 
سوال که با توجه به پایان مهلت ثبت نام آیا قرار است فرصت جدیدی برای ثبت نام 
این متقاضیان اختصاص یابد، اظهار داشــت: ما اجازه نداریم کار فرا قانونی انجام 
دهیم و از آنجا که قانون به صراحت اعلام کرده است که نمی توان بدون اعلام قبلی 
اجــازه ثبت نــام را از این افراد گرفت، اجازه نداریم از ثبت نام این افراد جلوگیری 
کنیم. مهاجرانی افزود: دولت به دنبال یافتن راهکاری برای حل مشکل این دسته از 
متقاضیان است و مشکل این عزیزان قطعا حل خواهد شد. سخنگوی دولت با تاکید 
بر اینکه دولت با جدیت پیگیر رفع این مساله است، افزود: سازمان سنجش نهادی 
خارج از حوزه ریاست جمهوری نیست و حکم رئیس این سازمان توسط رئیس 
قوه مجریه اعطا می شــود؛ لذا تابع نظر معاونت حقوقی ریاست جمهوری است. 
وی تاکید کرد: باید مشکل بچه های مردم را حل کنیم و روا نیست که اینگونه اذیت 

شوند. تمام تلاش دولت این است که این مساله را به زودی حل کند.
سازمان ملی سنجش و ارزشیابی نظام آموزش کشور ۲۲ مهر امسال و پیش از 
آغاز ثبت نام آزمون ارشد و دکتری 1۴۰۴ اعلام کرده بود پذیرفته شدگان دوره های 
روزانه آموزش رایگان آزمون کارشناســی ارشد سال 1۴۰۳ اجازه شرکت مجدد 
در آزمون ســال 1۴۰۴ را ندارند. بر این اســاس پذیرفته شدگان دوره های روزانه 
آموزش رایگان آزمون کارشناســی ارشد ناپیوسته ســال 1۴۰۳، چه در دانشگاه 
یا موسســه قبولی ثبت نام کرده و چه ثبت نام نکرده بودند، اجازه شــرکت مجدد 
در آزمون ســال 1۴۰۴ را نداشــتند. این داوطلبان برای شــرکت مجدد در آزمون 
ســال 1۴۰۵ و بعد از آن، باید تا پایان زمان ثبت نام آزمون، از دانشــگاه یا موسسه 
قبولی انصراف قطعی می دادند. البته پذیرفته شــدگان دوره های غیر روزانه آزمون 
کارشناسی ارشد سال 1۴۰۳ همچنین دانشجویان شاغل به تحصیل در دوره های 
غیر روزانه کارشناسی ارشد به شرط نداشتن مشکل نظام وظیفه برای آقایان مانند 
سال های گذشته می توانستند بدون انصراف از تحصیل و در صورت داشتن سایر 
شرایط و ضوابط مندرج در دفترچه راهنما، در آزمون کارشناسی ارشد سال 1۴۰۴ 
ثبت نام و شرکت کنند. این موضوع باعث شد شماری از داوطلبان کنکور 1۴۰۳ که 
در این آزمون پذیرفته شده بودند ولی قصد داشتند دوباره در آزمون شرکت کنند، 
فرصت شرکت در آزمون مجدد را از دست بدهند و نسبت به این موضوع اعتراض 
کنند زیرا این امر در دفترچه ثبت نام کارشناسی ارشد و دکتری 1۴۰۳ اطلاع رسانی 
نشده بود و پیش از ثبت نام آزمون 1۴۰۴ به شکل رسمی اعلام شد. آزمون ورودی 
مقطع کارشناسی ارشد ناپیوسته سال 1۴۰۴ در روزهای دوم و سوم اسفند ماه سال 

1۴۰۳ برگزار خواهد شد.

در بودجه سال آینده، اعتبار اختصاص یافته برای واردات کالاهای اساسی 
و دارو ۳ میلیارد دلار )حدود ۲۰ درصد( کاهش یافته اســت. در تبصره ۴ قانون 
بودجه سال جاری، مبلغ 1۳.۶ میلیارد یورو معادل 1۵ میلیارد دلار برای واردات 
کالا های اساســی کشاورزی، دارو و مواد اولیه آن و تجهیزات مصرفی پزشکی 
تعیین شــده اســت؛ درصورتی که این عدد در لایحه بودجه ســال آینده که به 
مجلس ارائه شــده با کاهش ۲۰ درصدی به 11 میلیارد یورو معادل 1۲ میلیارد 

دلار رسیده است.
سال آینده همه چیز دوباره گران می شود، در این گزاره هیچ شکی نیست. 
کاهــش ۳ میلیــارد دلاری ارز واردات، افزایش نرخ ارز ترجیحی همپای قیمت 
تورم و آزادســازی حامل های انرژی و از همه مهم تر برق، پیش درآمد روزهای 
بدتر است؛ دورنما روشن نیست و در ساده ترین تصویر از چشم انداز گرانی ها، 
اقلام اساسی زندگی خانوار از جمله غذا و دارو گران می شوند، در تصویر کلی تر، 
انرژی، حمل و نقل و مسکن نیز دچار شوک های تورمی می شوند و با یک جهش 

بلند، عرصه را بر دهک های فرودست تنگ تر می سازند.
بندهای تعدیلیِ قانون بودجه و اظهارات وزرای دولت، جای شک و تردید 
باقی نمی گذارد که ســفره ها خالی تر، رنج های فرودســتان بیشتر و هزینه های 
زندگیِ بدون امکانات سنگین تر می شود. و داده هایی که ما را به این نتیجه واضح 

رهنمون می شوند، کم نیستند.
نشانه های آزادسازی

هفتم آبان ماه، وزیر نیرو خبر داد »بر اساس قانون مانع زدایی از صنعت برق 
تکلیف شده است که قیمت برق افزایش پیدا کند و مطابق با قانون وزارت نیرو 
نباید وابســته به بودجه دولتی باشــد«. عباس علی آبادی افزود: »بر اساس قانون 
مانع زدایی از صنعت برق دولت موظف اســت دیگر نقشی در تأمین ریالی برق 
نداشــته باشــد و مردم باید برق مورد نیاز خود را خریداری کنند به خصوص پر 
مصرف ها که باید برق خود را باید از بازار آزاد و محل تجدیدپذیرها تهیه کنند«. 
مردم باید برق خود را خریداری کنند، از کجا، از بازار آزاد! آزادسازی قیمت برق، 
به طور مستقیم و غیرمستقیم بر زندگی فرودستان و کارگران تاثیر می گذارد؛ اول 
اینکه قبوض برق سنگین می شود و توان پرداخت تحلیل می رود و دوم اینکه با 
افزایش قیمت تمام شده ی کالاها و خدمات، یک تورم سربار به سبد هزینه های 
زندگی تحمیل می شــود. همان هفتم آبان، مژگان خانلو، سخنگوی ستاد بودجه 
سازمان برنامه و بودجه در نشست خبری مشترک با سخنگوی دولت اعلام کرد 
» آنچه مبنای پیش بینی دولت بوده است، افزایش تدریجی نرخ ارز ترجیحی به 
صورت میانگین طی سال است و این سیاست به عنوان بخشی از برنامه دولت در 
تثبیت قیمت ها و مهار تورم به کار گرفته خواهد شــد«. در بودجه سال آینده نیز 
افزایش نرخ ارز ترجیحی واردات کالاهای اساسی و دارو پیش بینی شده است. 
دولت چهاردهم در این بودجه، تعیین نرخ ارز را بر مبنای فرمول افزایش تدریجی 
نسبت به نرخ سال 1۴۰۳ به میزان نرخ تورم اعلام کرده است. به بیان دقیق تر، اگر 
تورم سال 1۴۰۳ برابر با ۳۰ درصد شود، در نتیجه نرخ یورو برای واردات کالا های 
اساسی و دارو برابر با ۴۰۳۰۰ تومان معادل هر دلار ۳۷۰۰۰ تومان می شود و اگر به 
تورم ۴۰ درصدی در پایان امسال برسیم، باید منتظر دلار ۴۰ هزار تومانی باشیم. 
به این ترتیب، کالاهایی که ارز ترجیحی دریافت می کنند و اقلام وابسته به آن ها 
مجدداً گران می شــوند؛ برای نمونه با افزایش ۴۰ درصدی نرخ نهاده های دامی، 

گوشت مرغ نیز به همین میزان و حتی بیشتر گران خواهد شد.
در عین حال در بودجه ســال آینده، اعتبــار اختصاص یافته برای واردات 
کالاهای اساســی و دارو ۳ میلیارد دلار  )حدود ۲۰ درصد( کاهش یافته اســت. 
در تبصره ۴ قانون بودجه سال جاری، مبلغ 1۳.۶ میلیارد یورو معادل 1۵ میلیارد 
دلار برای واردات کالا های اساسی کشاورزی، دارو و مواد اولیه آن و تجهیزات 
مصرفی پزشکی تعیین شده است؛ درصورتی که این عدد در لایحه بودجه سال 
آینده که به مجلس ارائه شــده با کاهش ۲۰ درصدی به 11 میلیارد یورو معادل 

1۲ میلیارد دلار رسیده است.
نتایج آزادسازی

لاجرم به احتمال بسیار زیاد، سبد کالاهای مشمول ارز ترجیحی کوچک تر 
می شود؛ برخی از کالاهای اساسی و داروها از دریافت ارز ترجیحی جا می مانند 
و با نرخ ارز آزاد در بازار عرضه می شوند؛ این را کنار افزایش نرخ ارز ترجیحی 
همپای تورم بگذاریم که موجب رشــد ۳۰ یا ۴۰ درصدی قیمت ارز ترجیحی 
می شود؛ بنابراین یا کالاها ارز ترجیحی نمی گیرند یا اگر ارز دولتیِ ترجیحی که 
نرخ آن تا ۴۰ هزار تومان یا بیشــتر می رود به آن ها تعلق بگیرد، با قیمت ریالی 
بســیار بالاتر در بازار عرضه می شوند و به دست مصرف کننده نهایی می رسند؛ 
اما مصرف کننده نهایی کیســت، همان نــود درصدی های محروم از امتیازات و 
ثروت ها که ۶۰ یا ۷۰ درصد آن ها با دســتمزدهای زیر خط فقر و با ســیلی ای که 

دیگر نصف صورت را هم سرخ نمی کند، به سختی ادامه حیات می دهند.
و متاســفانه باید گفت، اعتبار واردات کالاهای اساسی و دارو کاهش یافته 

در حالیکه تصاعد بودجه ی خواص و برخی نهادها با قدرت بیشتر ادامه دارد.
انتقاد به آزادسازی

کامنت های کارگران و بازنشستگان در مورد این بودجه عموماً منفی است؛ 
مزدبگیران عمیقاً نگران اند، گرانی بیشتر، دست تنگیِ افزون تر و معاش بحرانی تر 

رهاورد اولین بودجه سالانه دولت چهاردهم است.
فرامــرز توفیقی، فعال کارگــری، در مورد آزادســازی های پیاپی دولت 
چهاردهم و استیلای سیاست های تعدیلی می گوید: وقتی وزیر نیرو برق را آزاد 
می کند و به مردم می گوید بروید از بازار آزاد برق بخرید، باید منتظر یک فاجعه 
معیشــتی باشیم؛ با گران شــدن هزینه های انرژی، تمام کالاها و خدمات گران 
می شــوند. در واقع گرانی برق زلزله وار روی ارکان اقتصاد اثر تورمی می گذارد؛ 
در عین حال، در لایحه تقدیمی به مجلس که بودجه خواص افزایش یافته، نشانی 
از تخصیص اعتبار برای ایجاد نیروگاه های برق و تامین برق مردم نمی بینیم؛ برق 

را نمی توانند تامین کنند فقط می خواهند گران کنند!
او در مورد انقباض ارزی در لایحه بودجه می گوید: فساد ارزی سیستماتیک 
در اقتصاد ما جای گرفته؛ چای دبش و امثالهم، بسیارند؛ متاسفانه چون نمی توانند 
جلوی فســاد را بگیرند، صورت مســئله را پاک می کنند، ارز ترجیحی را از دور 
خــارج می کنند؛ به این ترتیب دولــت درآمدزایی می کند ولی مردم روز به روز 

فقیرتر می شوند.
»حمایت های زیربنایی حذف می شــوند«؛ توفیقی با بیان این مطلب اضافه 
می کند: تامین غذا، دارو و مســکن، وظیفه دولت هاســت؛ حتی در کشورهای 
صنعتی مثل آلمان و اســپانیا، دولت در موارد خاص سوبسید و یارانه می دهد تا 
مردم بتوانند حداقل های زندگی را داشته باشند؛ کجا درمان باکیفیت تا این اندازه 
گران اســت؟ در کجای دنیا دارو قیمتش تا این اندازه ســر به فلک کشیده و پیدا 

هم نمی شود!
به گفته وی، نتیجه ی این سیاست ها اعمال فشار بیشتر روی مصرف کننده 
است و ۷۰ درصد این مصرف کنندگان طبقه ی کارگر و مزدبگیر هستند؛ این فعال 
کارگری اضافه می کند: فشار بیش از این، خُرد کننده است، غیرقابل تحمل است؛ 
آیا سال بعد باید شاهد مرغ کیلویی ۲۰۰ هزار تومان و تخم مرغ دانه ای 1۵ هزار 

تومان در بازار کشور باشیم؟!
جمع بندی ساده است: برق گران می شود، دولت مسئول تامین برق یارانه ای 
برای مردم نیست )گفته های وزیر نیرو(. دولت مسئول واردات ارزان دارو و اقلام 
اساسی زندگی مردم نیست. دولت هیچ مسئولیتی ندارد که قیمت یک متر مسکن 
از حقوق یکســال یک کارگر بیشــتر است. دولت فقط در قبال خواص و برخی 
نهادها مســئولیت دارد و بودجه آن ها را افزایش می دهد.  دولت »مردم« را رها 
می کند تا دست تنها با غول گرانی و تورم بجنگند، غولی که سال به سال فربه تر 

می شود و از تتمه ی یک زندگیِ ساده چیزی باقی نمی گذارد....!

سرویس سیاسی -  احمــد خرم فعال سیاسی 
اصلاح طلب می گویــد: مخالفان هزینه های عدم 
تصویب لوایح مرتبط با FATF را نمی دانند و معلوم 

است که چه بهره ای از مخالفت خود می برند.
 مخالفت ها با FATF وارد فاز جدی تری شده 
است، تندروها خط و نشان می کشند و برخی رسانه 
های آنها نیز ســاز مخالف را بیشتر از گذشته کوک 
کرده اند. ۷۷ دفتر بســیج دانشجویی سراسر کشور 
 FATF نیز وارد میدان شــده و پیرامون پیوستن به
نامه ای خطاب به رئیس جمهور نوشــتند.   مسعود 
پزشکیان که وعده حل و فصل این پرونده را داده بود 
حالا مخالفانی را پیش روی خود می بینند که زمانی 
حســن روحانی نیز آنها را تجربه کرده بود.  احمد 
 FATF :خرم، وزیر دولت اصلاحات، معتقد است
موضوعی است که بعد از گذشت چندین سال هنوز 
هم به عنوان یک علامت سوال بزرگ جلوی چشم 
حاکمیت اســت. حالا در این شرایط باید دید که آیا 

می شود کاری انجام داد یا خیر؟
 FATF او می گوید: مگر چند درصد جامعه از 
خبر دارند و با آن مخالفت می کنند؟ من که فکر می 

کنــم این عدد چیزی زیر ۲۰ درصد باشــد. آیا با 
نظــر این تعداد، باید برای ۸۰ درصد دیگر جامعه 

تصمیم گیری کرد؟
 مشروح گفتگو با احمد خرم را بخوانید؛

 آقای خرم! باز هم مخالفان FATF به 
تکاپو افتادند تا موضوع پیوســتن ایران 
به این لوایح را پیــش از طرح دوباره در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، بایگانی 
کننــد. چرا مخالفان همچنان مســیری را 
که در دوره حســن روحانی طی کردند، را 

دنبال می کنند؟
 آدم های منحرف از شفاف سازی بیم دارند. 

چون دستشان رو می شود. واقعا نمی دانم که وقتی 
هنوز FATF در این کشــور کاری نکرده و از خود 
اثری برجای نگذاشته، چرا باید این میزان از مخالفت 
را در پی داشته باشد. در کشور ما اصلا شفاف سازی 
مطرح نیســت و جایگاهی ندارد و این عنوان برای 

خیلی ها وحشت آور است. 
مخالفان FATF نگرانند دستشــان رو 

شود
چرا می ترسند؟

 مــن فکر می کنم که اینها در فضایی گیر کرده 
اند که به اعتقادشــان اگر FATF به راه افتد، برخی 
هستند که یقه شان را گرفته و شاید هم سهم خواهی 
کنند. آنها نگرانی از رو شــدن دســت خود و سهم 
خواهی دارند. اما غافل از این هســتند که کشور ما 
هر چه زودتر باید بــه FATF بپیوندد و تمام امور 

باید شفاف شود.

 مــا نتیجه این عدم شــفافیت را در بانک های 
دولتی به خوبی می بینیم. سالانه هزاران میلیارد وام 
پرداخت می شود بدون آنکه در جایی شفاف سازی 
شده و گفته شود که این پول ها به حساب چه کسانی 

رفته اســت. جیب بری می کنند، بدون اینکه مردم 
بدانند. در حالیکه آدم دیندار متدین نباید از حساب و 
کتاب بترسد. آنهایی که با این موضوع مخالفت می 

کنند، بیم این می رود که آلوده باشند. 
 خــوش بینانه اگر نگاه کنیم، شــاید 

ضرورت این اقدام را نمی دانند ...
 FATF چیزی نیست که بگوییم وزارت نفت 
لازم دارد، وزارت کشور لازم ندارد. این چتر پوششی 
کلی است که همه را باید در بر بگیرد. حساب و کتاب 
همه باید روشــن باشد. در غیر این صورت باید این 
گمان را پذیرفت که بخش خصوصی و یا دولتی و یا 

حاکمیت، دستش در جیب مردم است. 
اجــرای FATF باید به یک مطالبه ملی 

تبدیل شود
به نظر می رسد که طیف مخالفان هنوز 
هم در مجمع تشــخیص بر سر عقاید خود 

باشند. اما دولت امیدوار است که این موضوع 
را به نتیجه مورد نظر خود برساند. آیا می 
شود به رای مثبت مجمع برای پیوستن به 

FATF امید داشت؟
 FATF موضوعی اســت که بعد از گذشت 
چندین سال هنوز هم به عنوان یک علامت سوال 
بزرگ جلوی چشم حاکمیت است. حالا در این 
شــرایط باید دید که آیا می شود کاری انجام داد 
 FATF یا خیر؟ پاســخ روشن اســت. اگر ما به
نپیوندیم، تا کی می خواهیم شاهد هزاران میلیارد 

تومان دزدی باشیم؟
 بایــد اجرای FATF بــه یک مطالبه ملی 
تبدیل شــود. نمی شود که چند نفر از نخبگان و 
کارشناسان موافق باشند و در مقابل، مخالفان اصلا 
ندادند که بحث اصلی چیست. مگر چند درصد 
جامعه از FATF خبر دارند و با آن مخالفت می 
کنند؟ من که فکــر می کنم این عدد چیزی زیر ۲۰ 
درصد باشد. آیا با نظر این تعداد، باید برای ۸۰ درصد 

دیگر جامعه تصمیم گیری کرد؟
مخالفان متوجه شــرایط کشور نیستند. کار به 
جایی رسیده که میزان قابل توجهی از مردم زیرخط 
 FATF فقر قرار گرفته اند. در حالیکه با پیوستن به
می شود تا میزان زیادی از هزینه سرمایه گذاری ها را 

کم کرد و آن را به زندگی مردم سرریز کرد.
 در این شــرایط چطور می توان همچنان ساز 
مخالــف کوک کــرد؟ این افراد هزینــه های عدم 
تصویب لوایح مرتبط با FATF را نمی دانند و معلوم 
است که چه بهره ای از مخالفت خود می برند. اینها با 
هر چه که سبب شفافیت شود مخالف هستند. یکی از 
کارهایی که باید از سوی دلتمردان و کارشناس انجام 
شود، روشن کردن موضوع است. مردم باید بفهمند 
که چه می خواهند و از FATF چه به دست می آید.

سخنگوی دولت:

مشکل ثبت نام متقاضیان ارشد و 
دکتری ۱۴۰۴ به زودی حل می شود

نگاهی به سیاست های بودجه ای دولت؛

»انقباض« برای کارگران و مردم!

خرم فعال سیاسی اصلاح طلب:

چرا ۲۰ درصد جامعه باید برای ۸۰ درصد 
دیگر تصمیم بگیرند؟

مخالفان متوجه شرایط کشور نیستند. 
کار بــه جایی رســیده که میــزان قابل 
توجهــی از مــردم زیرخــط فقــر قرار 
گرفتــه انــد. در حالیکه با پیوســتن به 
FATF مــی شــود تا میــزان زیادی از 
هزینــه ســرمایه گذاری هــا را کم کرد 
و آن را بــه زندگی مردم ســرریز کرد.

سرویس سیاســی - رئیس 
کمیســیون اجتماعی مجلس با بیان 
این که بعضی از عزیزان که گوشــه و 
کنار کشور هستند خودشان را خیلی 
قاطی مسائل و جایگاه قانونی نکنند، 
اظهار داشــت: بالاخــره بحث های 
کارشناســی وجود دارد و می توانند 
نظرات کارشناسی خودشان را جای 
دیگری مطرح کنند . الحمدالله نظام 
جمهوری اسلامی سفره ای پهن دارد 
و هر شهروندی حق اظهارنظر دارد 
که قابل احترام اســت، اما بگذارند 
دولت و مجلس کار خودشــان را انجام دهنــد. علی بابایی کارنامی درباره کلیات 
لایحه بودجه ســال 1۴۰۴ و موافقت مجلس با آن گفت: من هم به کلیات بودجه 
رأی موافق دادم، به نظرم استدلال رئیس جمهور استدلال درستی بود، بالاخره کشور 
همین است و ما نمی توانیم معجزه کنیم. وضعیت موجود را باید دید و ما در دولت 
و مجلس باید با هم بنشینیم و صحبت کنیم؛ جای نقد بودجه در مجلس است. رئیس 
کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: آنچه که آمده لایحه 
پیشنهادی است، مصوبه نیست که قانون شده باشد؛ بعد از تصویب مجلس شورای 
اسلامی قانون می شود. اگر بندی از موارد موجب شود تورم بالا رود، یا مثلا موجب 
اذیت و آزار مردم شود و یا سفره های شان را کوچک کند، باید حین بررسی جزییات 
و در کمیسیون تلفیق درباره شان بحث و گفت وگو کنیم، اظهارنظر داشته باشیم و 
اگر دیدیم مغایر با منافع مردم است، حتما باید واکنش نشان دهیم. آقای قالیباف هم 
در جمع بندی خودشان قبل از رأی به لایحه فرمودند اگر اشکالی وجود دارد دولت 
نباید اصرار کند، اگر جایی با بندی یا تبصره ای مخالفت دارد باید پذیرفت و دولت 
باید همکاری لازم را داشته باشد که الحمدالله این فضا بین دولت و مجلس وجود 
دارد.  بابایی کارنامی با بیان این که فکر می کنم چشم انداز خوبی از بودجه سال آینده 
می بینم، عنوان کرد: آقای پورمحمدی فرمودند هر نظر اصلاحی که مجلس داشته 
باشد، ما قبول داریم. هم رئیس جمهور بر وفاق تاکید داشتند و هم آقای قالیباف این 
نظر را داشتند. وی ادامه داد: مجلس هم الحمدالله به کلیات لایحه رأی داد و ان شاالله 
بدون فوت وقت وارد جزئیات می شویم و چند چیز هم خط قرمز ماست؛ افزایش 
پایه پولی، اینکه ســفره مردم کوچک نشود، تورم نباید در کشور افزایش پیدا کند، 
عدالت اجتماعی باید اتفاق بیفتد، باید به اقشار مزدبگیر و ضعیف توجه شود و به 
بودجه نظم و نسق داده شود. اعداد و ارقام بودجه باید شفاف شود یعنی ورودی و 
خروجی مشخص است. بعضی از سیاه نمایی هایی که در پساتصمیم بودجه ها اتفاق 
می افتد ان شاالله در این بودجه اتفاق نمی افتد و امیدواریم هر کسی با هر بودجه ای 
سبدی برمی دارد و دولت و مجلس قبول دارد، در نهایت ختم به برنامه های راهبردی 
شود و اینطور نشود که مجلس بیاید کاری کند و دولت برود توییت بزند، دولت جایی 
کاری انجام دهد و مجلس برود توییت بزند؛ اینجا جای توییت زدن نیست اینجا جای 
مسئولیت پذیری است. بابایی کارنامی با بیان این که بعضی از عزیزان که گوشه و کنار 
کشور هستند خودشان را خیلی قاطی مسائل و جایگاه قانونی نکنند، اظهار داشت: 
بالاخره بحث های کارشناسی وجود دارد و می توانند نظرات کارشناسی خودشان را 
جای دیگری مطرح کنند . وی گفت: الحمدالله نظام جمهوری اسلامی سفره ای پهن 
دارد و هر شهروندی حق اظهارنظر دارد که قابل احترام است، اما بگذارند دولت و 
مجلس کار خودشان را انجام دهند، این ها جایگاه قانونی هستند و حکمرانی دست 

این ۲ نهاد است و فضایی که بین شان دیدم فضای همدلی و وفاق است.

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:

بررسی بودجه جای توییت زدن نیست، 
جای مسئولیت پذیری است
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